



MEU جامعة الشرق الأوسط
MIDDLE EAST UNIVERSITY
Amman - Jordan



**المؤتمر الدولي الرابع
للوعي الاستراتيجي والحوكمة
«الحوكمة الرقمية»
خلال الفترة من 20 - 21 أيار 2023**

**The Fourth International Conference
on Strategic Awareness and
Governance
«Digital Governance»
May 20-21,2023**



PREPARING LEADERS



meujo



meujo



meuedujo



meujordan



meujordan



meujo



meujochannel



www.meu.edu.jo

Introduction

The Arab Universities Governance Council which is derived from the Association of Arab Universities, the Business Faculty, and the "Arts and Educational Science" Faculty at Middle East University are jointly organizing the Fourth International Conference on Strategic Awareness and Governance (Digital Governance), which will be held at Middle East University in Amman, Jordan, during the period from 20 to 21 May 2023.

This conference is to be held in compliance with the main recommendation of the Third Middle East University Conference (Strategic Awareness and Governance 6-7 December 2021), which stated that "this conference has to be continued as an international conference annually and to be carried out next year in any member site of the Association of Arab Universities titled (Digital Governance), which align with current era requirement and reinforce scientific research in this modern topic"

The Conference Objectives:

The Conference aims to:

Encouraging the transformation of digital practices in governance by taking advantage of global networks and information and communication technology sciences.

Establishing rules for the digital transformation of governance and methodologies for its application in Arab universities.

Expanding the scope of scientific research in digital governance to build systems of thought in tracks of leadership, creativity, and digital innovation, and solving management and technical problems.

Setting down the foundations, principles, and indicators of the governance of Arab universities.

The Conference Topics:

First: Digital transformation strategies for governance in business and education.

Second: The legislative and regulatory framework for digital governance.

Third: Leadership, creativity, and innovation in digital governance.

Fourth: the foundations, principles, and indicators of the governance of Arab universities.

Fifth: Areas of digital business governance.

Sixth: Principles and indicators of university governance (Arab and International experiences).

مقدمة

ينظم مجلس حوكمة الجامعات العربية المنبثق عن اتحاد الجامعات العربية وبالتعاون مع كلية الأعمال وكلية الأداب والعلوم التربوية في جامعة الشرق الأوسط (المؤتمر الدولي الرابع للوعي الاستراتيجي والحوكمة بعنوان «الحوكمة الرقمية»)، خلال الفترة من 20- 21 أيار 2023.

يأتي انعقاد هذا المؤتمر تنفيذاً للتوصية الرئيسة للمؤتمر الدولي الثالث للوعي الاستراتيجي والحوكمة الذي عقد في جامعة الشرق الأوسط عن بُعد بتاريخ 6 - 7 كانون أول 2021 والتي تنص على «أن يستمر هذا المؤتمر دولياً سنوياً وأن يعقد في السنة القادمة في إحدى الجامعات الأعضاء في اتحاد الجامعات العربية بعنوان (الحوكمة الرقمية) انسجاماً مع متطلبات العصر واستجابة لتعزيز البحث العلمي في هذا الموضوع الحديث».

أهداف المؤتمر

يهدف المؤتمر إلى:

تشجيع التحول للممارسات الرقمية في الحوكمة بالاستفادة من الشبكات العالمية وعلوم تكنولوجيا المعلومات والاتصالات.

إرساء قواعد التحول الرقمي للحوكمة ومنهجيات تطبيقها في الجامعات العربية.

توسيع نطاق البحث العلمي في الحوكمة الرقمية لبناء منظومات فكرية في مسارات القيادة والإبداع والإبتكار الرقمي وحل المشكلات الإدارية والتقنية.

وضع أسس ومبادئ ومؤشرات حوكمة الجامعات العربية.

محاور المؤتمر:

المحور الأول: استراتيجيات التحول الرقمي للحوكمة.

المحور الثاني: الإطار التشريعي والتنظيمي للحوكمة الرقمية.

المحور الثالث: القيادة والإبداع والإبتكار في الحوكمة الرقمية.

المحور الرابع: أسس ومبادئ ومؤشرات حوكمة الجامعات العربية.

المحور الخامس: حوكمة مجالات الأعمال الرقمية.

المحور السادس: مبادئ ومؤشرات حوكمة الجامعات (تجارب عربية وعالمية).

Dr. Yaqoub Nasereddin Award for Scientific Research

His Excellency Dr. Yaqoub Adel Nasereddin, Secretary General of the Arab Universities Governance Council and Chairman of the Board of Trustees of the Middle East University, launched an initiative aimed at encouraging the research movement. «An award for the best three research in the fourth international conference on Strategic Awareness and Governance (Digital Governance) topics», this award is introducing, disseminating the Arab and foreign researchers' practice among those concerned in the field of governance to benefit from them in their application in Arab and foreign universities, and to unleash the latent energies of researchers, and lead them towards unleashing their stored energies that represent their best knowledge and research skills in the field of the subject of the award. The Arab Library is distinguished by elite research in accordance with international standards.

Dr. Yaqoub Nasereddin award will be awarded to the best three research papers participating in the conference according to the decision of the Organising Committee (first prize 2000 dollars, second prize 1500 dollars, third prize 1000 dollars), and its distribution will be announced at the closing session of the conference.

Conference Supreme Committee:

- His Excellency Prof. Amr Ezzat Salameh (Secretary General of the Association of Arab Universities).
- His Excellency Dr. Yaqoub Nasereddin (Secretary General of the Arab Universities Governance Council).
- Prof. Khamisi Hamidi (Assistant Secretary General of the Association of Arab Universities).
- Prof. Salam Al-Mahadin (President of Middle East University).
- Prof. Mohammad Al-Hileh (Director of the Arab Universities Governance Council).

Members of the Organising Committee of the Conference:

- Prof. Mohammad Mahmoud Al-Hileh, Director of the Arab Universities Governance Council, Head of the Committee.
- Prof. Hesham Said Abusaimh, MEU, Jordan.
- Prof. Ahmad Abdelhay Mousa MEU, Jordan.
- Prof. Ahmad Ali Salih, MEU, Jordan.
- Dr. Abdel-Aziz Ahmad Al-Sharabati, MEU, Jordan.
- Dr. Saher Al-Tarawneh, MEU, Jordan.
- Eng. Raed Abdel-Jawad Al-Lahham, MEU, Jordan.
- Mr. Kamal Ibrahim Fraij, MEU, Jordan.
- Ms. Dina Mahmoud Abu Rezek, the Association of Arab Universities.

جائزة الدكتور يعقوب ناصرالدين للبحث العلمي

أطلق سعادة العين الدكتور يعقوب عادل ناصر الدين الأمين العام لمجلس حوكمة الجامعات العربية ورئيس مجلس أمناء جامعة الشرق الأوسط مبادرة تستهدف تشجيع الحركة البحثية «جائزة لفضل ثلاثة بحوث في محاور المؤتمر الدولي الرابع للوعي الاستراتيجي والحوكمة (الحوكمة الرقمية)» وتسعى الجائزة إلى اكتشاف وتشجيع الباحثين العرب والأجانب، والتعريف بهم، وتعميم الممارسات بين المعنيين في مجال الحوكمة للإستفادة منها في تطبيقها في الجامعات العربية ولأجنبية، وإلى إطلاق الطاقات الكامنة لدى الباحثين، ويقودهم نحو إطلاق طاقاتهم المخزونة التي تمثل أفضل ما لديهم من معارف ومهارات بحثية في مجال موضوع الجائزة إضافة إلى إثراء وإغناء المكتبة العربية بالبحوث المتميزة وفق المعايير الدولية لتحتل مكانتها بين الجوائز العالمية.

سيتم منح جائزة الدكتور يعقوب ناصر الدين لأفضل ثلاثة بحوث مشاركة في المؤتمر وفق قرار اللجنة التحضيرية (الجائزة الأولى 2000 دولار، الجائزة الثانية 1500 دولار، الجائزة الثالثة 1000 دولار)، وسيتم الإعلان عن توزيعها في الجلسة الختامية للمؤتمر.

أعضاء اللجنة العليا للمؤتمر

- معالي أ.د. عمرو عزت سلامة. (الأمين العام لاتحاد الجامعات العربية).
- سعادة العين الدكتور يعقوب ناصر الدين. (الأمين العام لمجلس حوكمة الجامعات العربية).
- أ.د. خميسي حميدي. (الأمين العام المساعد لاتحاد الجامعات العربية).
- أ.د. سلام خالد المحادين. (رئيسة جامعة الشرق الأوسط).
- أ.د. محمد محود الحيلة. (مدير مجلس حوكمة الجامعات العربية).

أعضاء اللجنة التحضيرية للمؤتمر

- أ.د. محمد محمود الحيلة، مدير مجلس حوكمة الجامعات العربية - رئيساً.
- أ.د. هشام سعيد أبو صايمة، جامعة الشرق الأوسط.
- أ.د. أحمد عبد الحي موسى، جامعة الشرق الأوسط.
- أ.د. أحمد علي صالح، جامعة الشرق الأوسط.
- الدكتور عبد العزيز أحمد الشرباتي، جامعة الشرق الأوسط.
- الدكتورة سحر الطراونة، جامعة الشرق الأوسط.
- المهندس رائد عبد الجواد اللحام، جامعة الشرق الأوسط.
- الأستاذ كمال إبراهيم فريج، جامعة الشرق الأوسط.
- السيدة دينا محمود أبو رزق، إتحاد الجامعات العربية.

Members of the Scientific Committee:

- Prof. Ahmad Ali Salih, Head of Scientific Committee, MEU, Jordan.
- Dr. Abdel-Aziz Ahmad Al-Sharabati, MEU, Jordan, Reporter.
- Prof. Ali Adaileh, Muta, Jordan.
- Prof. Ali Horieh, MEU, Jordan.
- Prof. Mohammad Hamzeh, MEU, Jordan .
- Prof. Shafiq Haddad, Princess Sumaya University for Technology, Jordan.
- Dr. Sameer Al-jabaly, MEU, Jordan.
- Dr. Najm Abed Khalaf Aleessawi, the Association of Arab Universities.
- Prof. Younes Taheri, Abdelmalek Essaadi University, Morocco.
- Prof. Omar Al-Asri, International University of Rabat, Morocco.
- Prof. Sami Awadi, Université de Tunis El Manar, Tunisia.
- Prof. Abdel-Nasser Nour, An-Najah National University, Palestine.
- Prof. Azmi Wasfi Awad, Palestine Technical University, Palestine.
- Prof. Alaa Hussain Alsarabi, King Soud University, KSA.
- Prof. Majid Mansour, Arab American University, Palestine.
- Prof. Nasser Abdel-Karim, Arab American University, Palestine.
- Prof. Maan Waad Allah Al-Maadidi, University of Mosul, Iraq.
- Prof. Saadoon Hemoud Al-Rbiaawi, Baghdad University, Iraq.
- Prof. Abdel-AISalam Ali Hussien Al-Nouri, Anbar University, Iraq.
- Prof. Raed Bani Yassin, the University of Jordan, Jordan.
- Prof. Saleh Alokdah, Applied Science University, Jordan.
- Prof. Mohamed Fellag, Hassiba Benbouali University of Chlef, Algeria.
- Prof. Reda Quaia, Université de Tunis El Manar, Tunisia.
- Prof. Fawzi Bousadra, Chouaib Doukkali University, Morocco.
- Prof. Muhammad Jamal Abu Al-Majd, University of Sharjah, UAE.
- Prof. Allam Hamdan, Ahlia University, Bahrain.
- Prof. Belkacem Ben Allal, University Center of El Bayadh Nour El Bachir, Algeria.
- Prof. Khaled Qashi, University Centre of Tipaza, Algeria.
- Prof. Mohamed Ben Bouziane, Abou Bakr Belkaid University of Tlemcen, Algeria.
- Prof. Ahmed Khalaf Hussain Al-Dakhil, Tikrit University, Iraq.
- Prof. Ghada Abdullah, High Institute for Hotels, Tourism & Computer in Seyouf, Egypt.
- Prof. Aleksander Aristovnik, University of Ljubljana, Slovenia.
- Dr. Christina Schwabenland, University of Bedfordshire, United Kingdom.
- Dr. Victoria Carpenter, University of Bedfordshire, United Kingdom.

أعضاء اللجنة العلمية للمؤتمر

- أ.د. أحمد علي صالح / رئيساً للجنة العلمية – الأردن.
- د. عبد العزيز أحمد الشرباتي / مقرر – الأردن.
- أ.د. علي العضايلة / جامعة مؤتة – الأردن.
- أ.د. علي حورية / جامعة الشرق الأوسط – الأردن.
- أ.د. محمد حمزة / جامعة الشرق الأوسط – الأردن.
- أ.د. شفيق حداد / جامعة الأميرة سمية – الأردن.
- د. سمير الجبالي / جامعة الشرق الأوسط – الأردن.
- د. نجم عبد خلف العيساوي، اتحاد الجامعات العربية.
- أ.د. يونس الطاهر / جامعة عبد المالك السعدي - المغرب.
- أ.د. عمر العسري / جامعة الرباط - المغرب.
- أ.د. سامي عوادي / جامعة المنار – تونس.
- أ.د. عبد النا صر نور / جامعة النجاح – فلسطين.
- أ.د. عزمي عوض / جامعة الزيتونه – فلسطين.
- أ.د. علاء حسين السرابي/ جامعة الملك سعود - السعودية.
- أ.د. مجيد منصور / الجامعة الأمريكية – فلسطين.
- أ.د. نصر عبدالكريم / الجامعة العربية الامريكية - فلسطين.
- أ.د. معن وعد الله المعاضيدي/ جامعة الموصل - العراق.
- أ.د. سعدون حمود الربيعاوي/ جامعة بغداد - العراق.
- أ.د. عبدالسلام علي حسين النوري/ جامعة الانبار - العراق.
- أ.د. رائد بني ياسين/ الجامعة الأردنية – الأردن.
- أ.د. صالح العقدة / جامعة العلوم التطبيقية – الأردن
- أ.د. محمد فلاق/ جامعة حسبية بن بو علي الشلف - الجزائر
- أ.د. رضا قويعة/ جامعة المنار - تونس.
- أ.د. فوزي بوسدره/ جامعة شعب الدكالي الجديدة - المغرب
- أ.د. محمد جمال أبو المجد/ جامعة الشارقة - الإمارات العربية المتحدة.
- أ.د. علام حمدان/ الجامعة الأهلية - البحرين
- أ.د. بن علل بلقاسم / المركز الجامعي نور البشير البيض - الجزائر.
- أ.د. خالد قاشي / المركز الجامعي تيبازة - الجزائر.
- أ.د. محمد بن بوزيان / جامعة أبو بكر بلقايد تلمسان -الجزائر.
- أ.د. أحمد خلف حسين الدخيل/ جامعة تكريت - العراق
- أ.د. غادة عبد الله / كلية سياحة الفنادق الإسكندرية – جمهورية مصر العربية

Scientific Papers Call:

The organising committee of the conference invites researchers, academicians, professionals, and postgraduate students to send complete unpublished papers related to one of the conference topics described above.

All scientific papers submitted to the conference will be evaluated by expert reviewers in the field of specialization, and researchers must adhere to the dates specified below.

The scientific papers accepted for the conference will be published in a special issue of the Journal of the Association of Arab Universities for Research in Higher Education**.

Research Methodology

The submitted research to the conference is subjected to the following methodology of scientific research:

- Research title, researcher(s) names, institution, and e-mail.
- The research should be in Arabic or English. Moreover, it must include an abstract with 300 words in both Arabic and English.
- An introduction should include the research problem, questions, importance and objectives.
- The theoretical framework of the research and its previous studies.
- Research procedures should ensure its methodology, population, sample, tools, validity and reliability.
- The research results and their interpretation, recommendations and conclusions.
- Reference list in APA:7 used in the research (English and Arabic).
- The research paper should not exceed 25 pages (6000 words) in Simplified Arabic font size 12, and in English font Times New Roman size 12.
- The research must send in PDF and Word format to the following e-mail: Digital.Gov@meu.edu.jo, according to the dates specified below.

Important notes and dates

Early Registration and research submissions help the conference committees to complete the review and the conference session timetable in suitable time.

Deadline for receiving research: 01/04/2023.

Deadline for acceptance letter: 20/04/2023.

Deadline for Camera-Ready accepted papers: 27/04/2023.

Fees payment and attendance confirmation deadline: 01/05/2023.

The conference dates: 20 - 21/05/2023.

The conference venue is the campus of the Middle East University.

دعوة الأوراق العلمية:

تدعو اللجنة التحضيرية للمؤتمر الباحثين والأكاديميين وذوي الاختصاص وطلبة الدراسات العليا إلى إرسال الأوراق البحثية الكاملة غير المنشورة المتعلقة بأحد محاور المؤتمر الموضحة أعلاه.

سيتم تقييم جميع الأوراق العلمية المقدمة إلى المؤتمر للتحكيم المتخصص من خلال خبراء في مجال الاختصاص، ويتوجب على الباحثين الإلتزام وفقاً للتواريخ المحددة أدناه.

وستنشر الأبحاث العلمية المقبولة للمؤتمر في عدد خاص من أعداد مجلة اتحاد الجامعات العربية للبحوث في التعليم العالي**.

منهجية البحث

تخضع كتابة الأبحاث المقدمة للمؤتمر لمنهجية البحوث العلمية وتشتمل على الآتي:

- عنوان البحث. واسم الباحث/ الباحثين ومؤسسة العمل والبريد الإلكتروني.
- أن يكون البحث باللغة العربية أو الإنجليزية على أن يتضمن ملخصاً باللغتين العربية والإنجليزية، وأن لا يزيد عدد كلماته عن 300 كلمة.
- مقدمة تتضمن مشكلة البحث وأسئلته وأهميته وأهدافه.
- الإطار النظري للبحث والدراسات السابقة له.
- إجراءات البحث وتضمن منهجيته ومجموعه وعينته وأدواته وصدقها وثباتها.
- النتائج التي تم توصل اليها البحث إليها وتفسيرها والتوصيات والإستنتاجات.
- قائمة المراجع المستخدمة في البحث (الإنجليزية والعربية) وفق نظام APA:7.
- أن لا يكون البحث قد نشر في مجلة أو قدم لمؤتمر أو ندوة سابقة.
- أن لا يزيد عدد صفحات البحث عن 25 صفحة (6000 كلمة) بحجم خط 12 Simplified Arabic، وبالإنجليزية بحجم خط Times New Roman.
- يرسل البحث بصيغة PDF و Word إلى البريد الإلكتروني الآتي Digital.Gov@meu.edu.jo وفق التواريخ المحددة تالياً.

ملاحظات ومواعيد مهمة

- التسجيل وإرسال البحوث مبكراً يساعد اللجان المعنية في المؤتمر على إتمام الأعمال الخاصة بالمشاركات وجدول جلسات المؤتمر بالوقت المناسب.
- آخر موعد لاستقبال الأبحاث: 01 / 04 / 2023.
- آخر موعد للرد على قبول الأبحاث المقدمة للمؤتمر: 20 / 04 / 2023.
- آخر موعد لاستقبال الأبحاث المقبولة وبصورتها النهائية: 27 / 04 / 2023.
- آخر موعد لتسديد رسوم الاشتراك وتأكيد المشاركة: 01 / 05 / 2023.
- موعد انعقاد المؤتمر: 20 و 21 / 05 / 2023.
- مكان انعقاد المؤتمر هو حرم جامعة الشرق الأوسط.

Entry Fee:

150 USD for a participant in scientific research or scientific paper.

75 USD participation fee without research (attendance only).

50 USD participation fee for postgraduate students.

The subscription fee includes the electronic conference bag, transportation from-to approved hotel, coffee break, and lunch.

Correspondence Address for Conference:

For more information about the conference and registration, you can visit the conference website at the conference electronic link: Arab Universities Governance Council website as follows:

<http://arabgovernance.net>

Prof. Mohammad Al-Hileh - Head of the Committee.

Email: Digital.Gov@meu.edu.jo

Mobile : +962795935421

**All accepted research will be published in a special issue of the Journal of the Association of Arab Universities, which is an indexed scientific journal issued by the General Secretariat of the Association of Arab Universities. It deals with humanitarian, social, and higher education issues in the Arab world. The journal achieved a higher rank in the Arab Impact Factor, and it should scopus indexed soon. it is also accpeted by most Arab universities for academic promotions. It is indexed in EBSCO database (ISSN 1680-6549), and it is among the journals approved by the international Elsevier Foundation.

رسوم الاشتراك:

- 150 دولاراً أمريكياً للمشاركة ببحث علمي أو ورقة علمية.

- 75 دولاراً أمريكياً رسوم المشاركة دون بحث (حضور فقط).

- 50 دولاراً أمريكياً رسوم مشاركة (حضور) طلبة الدراسات العليا.

رسوم الاشتراك تشمل حقيبة المؤتمر الإلكترونية و المواصلات من وإلى الفندق المعتمد لدى الجامعة وإستراحة وغداء.

عنوان المراسلة الخاص بالمؤتمر:

لمزيد من المعلومات حول المؤتمر والتسجيل يمكنكم زيارة موقع المؤتمر الإلكتروني على الرابط الإلكتروني للمؤتمر: موقع مجلس حوكمة الجامعات العربية كالآتي: <http://arabgovernance.net> أو التواصل مع:

أ.د. محمد محمود الحيلة - رئيس اللجنة التحضيرية للمؤتمر

البريد الإلكتروني: Digital.Gov@meu.edu.jo

خلوي: 00962795935421

**ستنشر أبحاث المؤتمر في عدد خاص من مجلة إتحاد الجامعات العربية، وهي مجلة علمية محكمة مفهرسة تصدر عن الأمانة العامة لإتحاد الجامعات العربية، وتعنّى بالموضوعات الإنسانية والاجتماعية وقضايا التعليم العالي في الوطن العربي. تحصلت المجلة على مرتبة متقدمة في معاميل التأثير العربي، وهي في طريقها للاعتماد من طرف مؤسسة سكوبس العالمية، كما أنها معتمدة في الجامعات العربية لترقية الأساتذة والباحثين. وهي من ضمن قاعدة EBSCO وتحمل رقم (ISSN 1680-6549) وهي من ضمن المجلات المعتمدة لدى مؤسسة Elsevier العالمية.